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produkty s pomalým uvolňováním 
netopýřího guana. Nitroguano je 
čerstvé guano, které dodává do půdy 
dusík, a Superguano je zralé guano s 
vysokou koncentrací fosforu.

Obecně je jeho hnojení lehké a zahrnuje 
použití přiměřeného množství hnojiv a 

spousty pozorování. Je to hlavně o obavy z 
nadměrného hnojení: ɊMám pocit, že všechno 
se bude zlepšovat, když se použije menší 
množství. Rostliny nám obvykle ukazují, jak se 
cítí, takže se rozhoduji o množství použitých 
hnojiv v závislosti na tom, jak vypadají. Ɉ

Rostliny lépe využívají toto šetrné hnojení 
pomocí přípravku Bactohemp, doplňku 
na bázi bacilů, bakterií a extraktu z řas 
Ascophyllum Nodosum. Má se za to, 
že Ɋzlepšuje životnost půdy a kořenů a 

posiluje rostliny proti možným houbámɈ. 
Použije ji jednou na rostlinu během 
růstu rostlin, při posledním přesazení 
před změnou fotoperiody. Bactohemp 
obohacuje kořenovou hmotu, chrání před 
plísněmi, fixuje atmosférický dusík a činí 
asimilovatelnější fosfor a draslík. Je také 
zcela šetrný k životnímu prostředí.

Kvůli proměnlivosti klimatu (s nízkými 
teplotami v zimě) a škůdcům spojeným 
s pěstováním rostlin na nádvoří používá 
křemelinu, nimbový olej a draselné mýdlo. 
Díky těmto ekologickým opatřením 
zabraňuje rozvoji škůdců a plísňových infekcí.

Sušení
Sušení v zimě se obvykle provádí uvnitř 
stejného pěstebního stanu, alespoň po 
několik prvních dnů, kdy je zapotřebí 
ventilátor, topení a extraktor, aby se udrželo 

sušší nebo stabilnější prostředí, bez přílišné 
vlhkosti, a rostliny mohou vyschnout, aniž 
by příliš riskoval. Jak říká: ɊPevně zabalené 
pryskyřičné palice a vlhkost znamenají 
plíseň, které se chceme všichni vyhnout.Ɉ

Když jsou rostliny dostatečně suché, 
vezme je mimo pěstební stan a umístí je do 

otevřené lepenkové krabice do tmy, aby 
se dokonale vysušily, poté je přesune do 
vzduchotěsných nádob pro konečný curing.

Závěr
Strain Do-Sweet-Dos přinesl vynikající 

výsledky. Při konzumaci je jeho vůně 
zemitá a květinová, sladká na patře se 
zemitými, kořenitými a citrusovými 
tóny. Účinek je velmi příjemný a ne příliš 
psychoaktivní, uvolňuje tělo i mysl. 

MesMais nás ujišťuje: ɊPřál bych si, abych 
mohl jet podruhé, ale protože kluci ze 
Sweet Seeds neustále chrlí nové hybridy, 
je to velmi těžké. Už mají dvě nebo tři 
další odrůdy, které jsem nezkoušel, a 
já se na ně těším. Bohužel nemám více 
prostoru ani dostatek životů, abych si 
mohl vše vyzkoušet. Ɉ

MesMais byl s pěstebními zkušenostmi 
s LED velmi spokojen. K dnešnímu dni 
se nadále pokoušel najít, co nejlépe 
vyhovuje jeho potřebám a potřebám 
jeho rostlin. Nakonec se vyjádřil 
ke své zkušenosti s LED diodami z 

Photosystem: ɊLEDky používám krátce 
a stále se toho musím hodně naučit, ale 
výsledek je uspokojivý, jsem šťastný a 
myslím, že stojí za to zapomenout na 
další osvětlení systémy Ɉ.

Do-Sweet-Dos finální kvetení. Palice Do-Sweet-Dos.

Obrázek Do-Sweet-Dos po sklizni.
Falešný albinismus způsobený 
přebytkem světla. Zralé Dos-Sweet-Dos.
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CBG  MATKA KANABINOIDŮ

Existují však skutečně zajímavé 
vedlejší kanabinoidy, které mají velký 
potenciál, aby byl uznán jejich vlastní 
jedinečný potenciál, a CBG je jedním 

z nejslibnějších. Ačkoli se v mnoha 
strainech vyskytuje v nízkých hladinách 
méně než 1 %, hraje CBG v rostlinách 
konopí hlavní roli a nabízí mnoho 
zdravotních výhod. Sám o sobě.

CBG je zkratka pro kanabigerol a 

je ve skutečnosti hodnocen jako 
Ɋmatka kanabinoidůɈ, ɊmatečníɈ nebo 
Ɋkmenová buňkaɈ jak pro CBD, tak pro 
THC, které by bez něj neexistovaly. 

CBG je základ, na kterém závisí několik 
kanabinoidů, a to proto, že všechny 
kanabinoidy začínají jako CBGA (kyselá, 
neaktivní forma CBG).

Jak rostlina konopí dozrává, CBGA se 
rozpadá a převádí se na CBDA a THCA, 

Konopí je extrémně složitá rostlina obsahující 
více než 400 sloučenin, z nichž více než 
stovka je klasifikována jako kanabinoidy. Dva 
nejhojnější jsou samozřejmě CBD (kanabidiol) 
a THC (tetrahydrokanabinol).

neaktivní nebo ɊsurovéɈ formy CBD 
a THC. Jakmile jsou zahřáty neboli 
ɊdekarboxyloványɈ, aktivní složky se 
oživí a stanou se CBD, THC (a CBG), jak 
je známe nejlépe.

THC je samozřejmě zodpovědné za 
psychoaktivní a intoxikační účinky, 
které může konopí mít, zatímco CBD 
a CBG mohou podporovat zdraví, aniž 
by ɊzkuřovalyɈ.

CBGA je však ve většině případů 
okamžitě převedeno na THCA nebo 

CBDA, což znamená, že čím více THC 
nebo CBD máte ve svém konečném 
produktu, tím méně CBG budete mít 
díky procesu, jak jsou tyto sloučeniny 
syntetizovány.

Navzdory minimálnímu množství 

CBG, které je k dispozici u většiny 
běžných strainů konopí, CBG opravdu 
začíná získávat na oblibě a je jedním 
z nejvyhledávanějších kanabinoidů 
v extrakcích díky rostoucímu počtu 
uživatelů konopí, kteří si uvědomují jeho 
potenciál. Dosud výzkum ukázal, že CBG 
může působit na specifické fyziologické 
stavy a problémy a že jeho potenciál pro 
léčebné použití je slibný.

Předpokládá se, že CBG je zvláště 
účinné při léčbě onemocnění zraku, 
jako je glaukom, protože může snížit 
tlak tekutiny v oku. CBG je považováno 
za mocný vazodilatátor, tedy lék, 
který může rozšiřovat krevní cévy, což 
znamená, že umožňuje průtok krve 
mnohem volněji a snadněji.

Rovněž se zdá, že CBG má 
neuroprotektivní účinky - ve studii z 
roku 2015 bylo prokázáno, že chrání 
neurony u myší s Huntingtonovou 
chorobou, která se vyznačuje 
degenerací nervových buněk v mozku. 
Další experimenty na zvířatech 
zahrnující myši také zjistily, že CBG bylo 
účinné při snižování zánětu u pacientů 
trpících zánětlivým onemocněním střev.

Pokud jde o boj proti rakovině, u CBG 
to také vypadá, že by mohlo být slibnou 
zbraní. Ve studiích bylo prokázáno, že 
CBG blokuje receptory, které způsobují 
růst rakovinných buněk. V jedné 
konkrétní studii, která byla provedena 
na myších, bylo prokázáno, že inhibuje 
růst rakovinných buněk spojených s 
rakovinou tlustého střeva.

O konopných přípravcích s vnějším 
použitím je již od 50. let 20. století 
známo, že jsou účinné při kožních 
infekcích, ale vědci v té době nevěděli 
o chemickém složení rostliny. Evropský 
výzkum však nyní prokázal, že CBG 
funguje jako účinný antibakteriální 
přípravek, zejména proti MRSA, 
což je mikrobiální kmen, který je 
notoricky odolný vůči několika druhům 
moderních léků.

V roce 2017 dokázali vědci, že forma 
CBG, která byla vyčištěna za účelem 
odstranění delta-9 THC, působila jako 
vynikající stimulátor chuti k jídlu u 
potkanů, což by mohlo být potenciálně 
prospěšné pro symptomy úbytku svalů 
a vážného úbytku hmotnosti, které se 
běžně vyskytují u rakoviny v pozdním 
stádiu a další nemoci.

Další studie, která se zaměřila na účinky 
kanabinoidů na kontrakce močového 
měchýře, zjistila, že CBG si vedlo nejlépe 
z 5 kanabinoidů vybraných k testování, 
při inhibici svalových kontrakcí, což 
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Bez ohnutí větve by tato palice měla méně světla a nemohla by se vyvinout tak dobře. Na stonku vpravo vedle květu je 
vidět, ve kterém bodě byl ohnutý.
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používá nejen při indoor pěstování, ale 
také při pěstování ve skleníku, a dokonce 
i pod širým nebem. Neslouží totiž pouze 
pro získání lepšího průniku světla do 
porostu, ale také jako podpora větví, 
které se pod tíhou květů často ohýbají, 
padají nebo se opírají o sousední rostliny. 
Zabránění padání větví má i další přínos. 
Rostlina sama se padání snaží ubránit, a to 
tím, že vloží energii do zesílení ohrožených 
stonků či větví. U rostlin rostoucích 
v přírodě jsou stonky i větve obvykle 
silnější, nežli u rostlin pěstovaných v 
kontrolovaných podmínkách. Je to tím, 
že jsou rostliny nucené investovat více 
energie do své stability, aby odolaly všem 
povětrnostním vlivů, jako je vítr, déšť atd. 
tato energie ale může chybět při tvorbě 
květů. Pokud tedy zabráníte padání 
větví vy sami, může rostlina energii plně 
věnovat tvorbě květů.

Větve lze ohýbat i bez použití sítě, a 
to hned několika způsoby. Za prvé s 
pomocí zahradnického drátku, kdy 
větev omotáte drátkem, ohnete do 
požadovaného tvaru a drátek zafixujete 
buďto ke stonku nebo květináči. Vrcholek 
větve v tu chvíli směřuje do strany nebo 
dolů, ale již během řádově desítek minut 
opět směřuje vzhůru ke světlu. Drátek 
lze nechat na větvičce až do sklizně, 
nebo ho po nějakém čase povolit. Větev 
už si svůj tvar většinou udrží. Další 
možností je větev jemně promnout prsty 
v místě, kde ji chcete ohnout. Vlákno 
ve stonku změkne a tím dojde k jeho 
ohnutí. Poslední možností je zlomení již 
nepoddajné větve. V takovém případě 
je třeba opatrně ohýbat větev až do 
momentu, kdy vlákno povolí a ohne se. 

To lze dělat z již zdřevnatělými větvemi. 
Mladé výhonky by se tímto způsobem 
zlomily úplně, došlo by k přerušení 
cévních svazků a větev by uschla. Ohýbání 
bez poškození stonků a větví je známé 
jako low stress training, zatímco při 
lámání větviček jako high stress training.

Odstraňování listů
Rostliny jsou na světě déle než lidé, a za tu 
dobu se dokázaly perfektně přizpůsobit 
zdejším podmínkám. Má tedy smysl nějak 
zasahovat do jejich růstu? Z pohledu 
efektivity, tedy dosažení vyššího výnosu, 
rozhodně má. Výjimku netvoří ani mírná 

korekce počtu listů. Rostlina konopí 
tvoří zhruba 3,5 m2 listové plochy na 
1 m2 pěstební plochy. Taková listová 
plocha překračuje reálnou potřebu 
listů pro správný průběh fotosyntézy 
a transpirace. Díky tomu můžete, 
pro lepší distribuci světla do porostu, 
nějaké listy odstranit. Vybírejte listy, 
jejichž odstraněním skutečně dojde k 
znatelnému světelnému zisku v místech, 
kde je vyšší intenzita světla potřebná. 
Pokud ve vrchní části rostliny vyrostl 
velký list, který zastiňuje vrcholek jedné 
či více větví, je jeho odstranění efektivní 
a žádoucí. Naopak zdravý list ve střední 
části rostliny, pod kterým již žádný květ 
neroste, není důvod odstraňovat. Příliš 
časté a intenzivní odstraňování listů vede 
ke zpomalení fotosyntézy a zbytečnému 
stresování rostliny. Rostlina se navíc v 
takovém případě snaží vytvářet listy nové. 
Vedle toho, že jí to stojí energii, snižuje to 
často i kvalitu květů, protože nové listy 
mohou začít vyrůstat právě v nich. 

Teplota a intenzita 
osvětlení
Závěrem je potřeba říci, že efektivního 
tvaru rostlin lze docílit především dobrým 
naplánováním celého pěstebního cyklu, 
správnými klimatickými podmínkami 
a vhodným osvětlením. Výšku rostlin 
můžete velmi dobře ovlivnit i teplotou v 
pěstírně, a to zejména v podmínkách plně 
kontrolovaných. Vyšší rozdíly mezi denní 
a noční teplotou vedou k rychlejšímu 
růstu rostlin. Začínejte pěstební cyklus 
rozdílem mezi denní a noční teplotou 
0-2 °C a tento rozdíl postupně zvyšujte 
až po přechodu do fáze kvetení. Správná 
intenzita osvětlení taktéž zaručí, že rostliny 
nebudou růst příliš rychle do výšky. 


















